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 صادق لاریجانی 
در مسیر متفاوت از گذشته!
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آرمانملی:ظاهرا برادران لاریجانی  نگرانی هر شب جریان دلواپس 
اصولگرایان شده اند، همان برادرانی که سال ها اصولگرایان به ثبت نام آنها 

در لیست های انتخاباتی شان افتخار می کردند! ...
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سخـــن روز

همینصفحه

محمدرضا خباز
نماینده ادوار مجلس

 این جداسازی هزینه ساز است

 برخی از نمایندگان مجلس یازدهم به دلیل اینکه در 
زمان تبلیغات انتخاباتی قول  ها و وعده هایی در حوزه 
انتخابیه خود داده بودند و تاکنون موفق به عملی کردن 
آنها نشده اند همان طور که خود این نمایندگان می گویند 
در حوزه انتخابیه شان مورد انتقاد مردم شهرشان هستند. 

هرچند وقت از تریبون مجلس یکسری...

گزارش کوتاه

 

دیوانعدالتاداریمیتواند
بهمصوباتشورایعالیفضایمجازیورودکند

 »نه« مجمع تشخیص 
به طرح صیانت

هیاتعالینظارتمجمعتشخیصمصلتمصوبهاخیرمجلس
درخصوصاصلاحقانونتشکیلاتوآییننامهدادرسیدیوان
عدالتاداریراازحیثانطباقباسیاستهایکلیکشوربررسی
واعلامکرددیوانعدالتاداریاجازهرسیدگیبهمصوبات

شورایعالیفضایمجازیرادارد
همینصفحه

تجربه  تلخ مدیریت ارز در ایران

صفحه11

یـادداشــت

صفحه6

محمد خوش چهره
اقتصاددان

95درصد ارز در ایران از طریق دولت به اقتصاد تزریق 
می شود. این ارز عمدتا محصول تولید ناخالص داخلی 
نیست، بلکه عموما از طریق صادرات مواد خام معدنی و 
نفت خام و در کنار آن اقلام پتروشیمی، میعانات گازی و... 
حاصل می شود. این ساختار ارزی طبیعتا سبب شده که 

دولت ها بعضا به غلط خواسته اند...

رئیسجمهور:

 استفاده از 
فرصت ها برای 
تقویت مبادلات 
باکشورهای منطقه 
ضرورت دارد

وزیرامورخارجه:»نه« مجمع تشخیص به طرح صیانت 

هیچ گونه مطالبه زیاده خواهانه و فرابرجامی نداریم
اهلمذاکرهمنطقیهستیم

گروسی:

آماده ازسرگیری فعالیت های ضروری آژانس در ایران هستیم

آرمانملی:باز هم نظر مثبتی برای تایید صیانت نبود و این بار هیات 
عالی نظارت مجمع تشخیص مصلحت نظام، مصوبه اخیر مجلس در خصوص 
»طرح قانونی مصوبه مجلس در خصوص اصلاح قانون تشکیلات و آیین نامه 
دادرسی دیوان عدالت اداری« را از حیث انطباق با سیاست های کلی بررسی 
کرد. در این جلسه که با حضور دبیر مجمع و اعضای هیات عالی نظارت و 
معاون دیوان عالی عدالت اداری برگزار شد، گزارش کمیسیون نظارت مجمع 
تشخیص پیرامون مغایرت های »مصوبه مجلس در خصوص اصلاح قانون 
تشکیلات و آیین نامه دادرسی دیوان عدالت اداری« با سیاست های کلی نظام 
ارائه گردید و اعضا ضمن بررسی دو بند از این مصوبه در خصوص »صلاحیت 
نداشتن دیوان عدالت اداری در رسیدگی به مصوبات شورای عالی انقلاب 
فرهنگی و شورای عالی فضای مجازی« و همچنین ماده ۴۶ مصوبه مجلس 
برای اصلاح ماده ۸۴ »درباره ابطال مصوبات موضوع ماده۱۲ این قانون« 
پس از بحث و بررسی پیرامون مغایرت های مطرح شده، با اکثریت آرا اطلاق 
مصوبه مجلس را در دو بند مذکور با سیاست های کلی نظام مغایر دانستند 
که این موارد توسط رئیس هیات عالی نظارت به شورای نگهبان ابلاغ خواهد 
شد. مصوبه مجلس که اواخر خرداد امسال به تصویب نمایندگان رسیده بود 
بندی به این قانون اضافه کرده بود که مطابق آن، دیوان عالی عدالت اداری 
اجازه رسیدگی به مصوبات شورای عالی فضای مجازی را از دست می داد که 

در این صورت طرح صیانت هم شامل آن می شد. 
طرحیبامخالفانزیاد

مخالفت ها با طرح صیانت محدود به هیات عالی نظارت مجمع تشخیص 
مصلحت نیست بلکه پیش از آن در اول دی سال گذشته مرکز پژوهش های 
مجلس ایرادهایی به این طرح وارد کرد مانند نادیده گرفتن حقوق معنوی 
کاربران فضای مجازی با طرح صیانت،  نادیده گرفتن ملاحظات فنی مرزبانی 
فضای مجازی، توجه ناکافی به اقتضائات فنی اختصاصی هرکدام از خدمات 
پایه کاربردی، چندپاره کردن حوزه فناوری اطلاعات و ارتباطات با تفکیک 
خدمات مهم پست و مخابرات از سایر ابعاد اختیارات وزیر ارتباطات، احتمال 
مسدودی گسترده و بدون آمادگی درصورت اجرای مفاد قانون یا عدم 
اجرای قانون به خاطر مخاطرات آن، تداخل و تزاحم شرح وظایف کمیسیون 
ماده۳ با سایر کمیسیون های مصوب شورای عالی فضای مجازی و سازمان 
تنظیم مقررات رادیویی، کاهش سرمایه اجتماعی نهادی در کشور، ترغیب 
نخبگان به مهاجرت، مداخله بسیار زیاد طرح در شئون مختلف زندگی مردم، 
ابهام و عدم شفافیت در مفاد و فرآیند تقنین طرح منجر به ایجاد بی اعتمادی 

به نظام حکمرانی و...
تصویببا18رای؟!

سوم اسفند سال گذشته کمیسیون ویژه بررسی طرح صیانت از حقوق 
کاربران در فضای مجازی در جلسه ای با ۱۸ رأی موافق کلیات این طرح را 
به تصویب رساند. تصویب کلیات این طرح با واکنش های منفی زیادی در 
سطح جامعه مواجه شده و حتی تعدادی از نمایندگان مجلس نیز به تصویب 
این طرح در فصل بررسی لایحه بودجه در مجلس انتقاد کردند. تعدادی از 
نمایندگان نیز درخواست بازگشت این طرح از کمیسیون ویژه به صحن 
مجلس را طرح کرده اند. یک عضو کمیسیون ویژه بررسی طرح صیانت 
تاکید کرد: معاونت قوانین مجلس در نامه ای به رئیس کمیسیون ویژه  طرح 
حمایت از حقوق کاربران، این رای گیری کمیسیون ویژه و تصویب کلیات 
طرح صیانت را غیرقانونی دانسته است. جلال رشیدی کوچی، نماینده 
مردم مرودشت در مجلس شورای اسلامی، در صفحه شخصی خود در 
توئیتر نوشت: » همان طور که در لایو گفتم کلیات این جلسه مورد بحث 
و مناقشه بود و طبق نامه معاونت قوانین مجلس، رای گیری امروز از لحاظ 
قانونی دارای ایراد و قابل پذیرش نیست.« 5 اسفند هیات رئیسه مجلس 
شورای اسلامی بر ابطال رأی گیری کمیسیون ویژه بررسی طرح صیانت که 
به تصویب کلیات آن انجامیده بود تاکید کرد. روز گذشته نیز یک »نه« دیگر 

به پرونده طرح صیانت افزوده شد. 

آرمانملی:وزیر امور خارجه کشورمان با تأکید بر اینکه ایران 
در جریان مذاکرات احیای برجام برای رسیدن به توافقی خوب، 
قوی و پایدار، مصمم است، تصریح کرد: برخلاف برخی از ادعاهای 
رسانه ای طرف آمریکایی، ما هیچ گونه مطالبه زیاده خواهانه 
و فرابرجامی مورد ادعای آمریکا نداریم و مطالبات ما کاملا در 
چارچوب توافق سال ۲۰۱5 است. حسین امیرعبداللهیان در 
نشست مطبوعاتی مشترک با محمد بن عبدالرحمن آل ثانی 
وزیر خارجه قطر که برای دیدار و رایزنی با مقامات ایران راهی 
تهران شده است، افزود: در دیدار امروز)دیروز( گفت وگوهای 
سازنده ای با یکدیگر در مورد برخی از موضوعات دوجانبه داشتیم 
و در اینجا لازم می دانم که قدردانی خود را از وزیر خارجه قطر 
به خاطر هماهنگی خوبی که بین مقامات ورزشی کشورمان با 
مقامات برگزاری مسابقات جام جهانی در قطر ایجاد کرده، اعلام 
کنم. وی با بیان اینکه ما توانستیم در زمان دیدار روسای دو کشور 
کارگروه هایی را در این زمینه فعال کنیم و برخی از هماهنگی های 
ضروری را برای تسهیل حضور ورزشکاران، فوتبالیست ها و حضور 
شهروندان ایرانی برای تماشای مسابقات جام جهانی انجام دهیم، 
افزود: تا شب گذشته پیگیری ها در این زمینه انجام شد و به 
تصمیمات رضایت بخشی در سایه همکاری های موجود بین 
مقامات فنی دو کشور در این حوزه رسیدیم. وی همچنین با بیان 
اینکه در این دیدار در مورد لزوم تقویت سازوکارهای منطقه ای و 
همکاری های درون منطقه ای گفت وگوهای مثبتی داشتیم،  افزود: 
قطر همواره در گفت وگوهای منطقه ای و تقویت این گفت وگوها 
نقش مثبتی داشته و گام های سازنده ای برداشته است. رئیس 
دستگاه دیپلماسی بیان کرد: در اینجا بار دیگر از حسن استقبال 

و میزبانی دولت قطر برای انجام گفت وگوهای رفع تحریم ها تشکر 
می کنیم. هماهنگی خوب و نقش سازنده ای امیر قطر و وزیر خارجه 
قطر در این ارتباط انجام دادند و کمک کردند که گفت وگوها 
پیشرفت داشته باشد و همه طرف ها و در این مسیر همواره تلاش 
دوستان مان در قطر را برای بازگشت همه طرف ها به تعهدات 
خود را شاهد بوده ایم. وزیر خارجه کشورمان گفت: در همین جا 
مایل هستم که بار دیگر تأکید کنم که ما برای رسیدن به توافقی 
خوب، قوی و پایدار مصمم هستیم و برخلاف برخی از ادعاهای 
رسانه ای طرف آمریکایی ما هیچ گونه مطالبه زیاده خواهانه و هیچ 
گونه مطالبه فرابرجامی مورد ادعای آمریکا را نداریم. مطالبات ما 
کاملا در چارچوب توافق سال ۲۰۱5 است و اگر در حوزه ای طرف 
آمریکایی احساس می کند موضوع فرابرجامی است ما در درون 
گفت وگوها به طرف آمریکایی تأکید کرده ایم براساس آنچه که در 
ماه های گذشته در مذاکرات رخ داد و بارها طرف های غربی اعلام 
کردند که هر آنچه که مانع نفع اقتصادی ایران از برجام می شود را 
برمی دارد. ما در گفت وگوهای اخیر بر یک موضوع اساسی تمرکز 
کردیم و آن بحث تضمین موثر از سوی آمریکا در حوزه های هر آن 
چیزی است که بخواهد نفع اقتصادی ایران از برجام را تحت تأثیر 
قرار دهد و مطالبه و خواسته ما زیاده خواهانه نیست. این دیپلمات 
عالی رتبه کشورمان ادامه داد:  در مسیر اخذ تضمین ها آمریکا باید 
متعهد شود که ایران از مزایای کامل توافق ۲۰۱5 برخوردار خواهد 
بود و این چیزی است که تاکنون طرف آمریکایی نتوانسته نسبت 
به تحقق آن ما را مطمئن کند. وی ابراز داشت: بار دیگر تأکید 
می کنم که ما حسن نیت داریم. اهل مذاکره منطقی هستیم و در 

این مسیر جدی هستیم. 

آرمانملی:مدیرکل آژانس در یک سخنرانی در دانشکده 
کورال بل در امور آسیا و اقیانوسیه در استرالیا درباره فعالیت های 
آژانس در ایران گفت: دو دهه گذشته پر از تعاملات بی شمار 
میان آژانس و ایران با هدف راستی آزمایی این بوده است که 
برنامه هسته ای ایران مطلقا صلح آمیز است. قطعنامه هایی 
در شورای امنیت آژانس به تصویب رسید که خواستار توقف 
تمام غنی سازی ایران بودند. مواقعی بود که ایران به طور 
موقت یک پروتکل الحاقی را اجرایی می کرد و مواقعی هم 
بود که نمی کرد. گاهی شاهد دوران همکاری بودیم و گاهی 
شاهد دوران تنش. آژانس اطلاعات موثقی را گردآوری کرد که 
نشانگر یک بعد نظامی احتمالی در برنامه هسته ای بود. آن چه 
هنوز بر قوت خود باقی است، این است که آژانس ضامن نهایی 
هرگونه توافق است و بدون مشارکت آژانس، هر گونه توافقی 
غیرقابل راستی آزمایی است. رافائل گروسی در ادامه با اشاره به 
خروج آمریکا از توافق هسته ای و فاصله گرفتن ایران از اجرای 
تعهدات داوطلبانه اش در توافق در چند گام تعیین شده که به 
پیشرفت سریع تر برنامه هسته ای آن منجر شد، همچنین با 
اشاره به خاموش کردن دوربین های فراپادمانی آژانس در ایران 
در پی تصویب قطعنامه ای سرزنشی درباره ایران در شورای 
امنیت سازمان ملل، مطرح کرد: تلاش های دیپلماتیک برای 

احیای توافق چالش برانگیز شده اند. وی ادامه داد: به موازات 
این، آژانس به دنبال توضیحاتی درباره کشف ذرات اورانیوم 
با منشا انسانی در سه محل در ایران است. این نشانگر وجود 
نوعی مواد و فعالیت های هسته ای  است که ایران توضیح موثقی 
درباره اش نداده. آژانس در طی سه سال گذشته، بسترها و 
روندهای متعددی برای حل وفصل این موضوعات به ایران 
ارائه داده است. این پیشنهادها از سوی آژانس هنوز مطرحند، 
چون آژانس و شخص من، هنوز آماده ازسرگیری فعالیت های 
لازم الاجرا هستیم. مدیرکل آژانس درباره مذاکرات احیای توافق 
هسته ای گفت: مذاکرات درباره برنامه هسته ای ایران در یک 
خلأ رخ نمی دهند و مفاد آن حائز اهمیت است. عدم پیشرفت 
در راستی آزمایی ماهیت صلح آمیز برنامه هسته ای ایران ممکن 
است بر تصمیمات دیگر کشورها اثر بگذارد. ما در حال حاضر در 
موقعیتی قرار داریم که همسایگان ایران ممکن است بنا کنند 
به نگرانی درباره بدترین اتفاقی که ممکن است بیفتد و مطابق 
آن برنامه ریزی کنند. کشورهایی در منطقه هستند که امروز به 
دقت آن چه درباره ایران اتفاق می افتد را رصد می کنند و تنش ها 
در منطقه رو به افزایش است. رهبران سیاسی در برخی مواقع 
آشکارا گفته اند که اگر ایران تهدیدی هسته ای ایجاد کند، 

فعالانه به دنبال تسلیحات هسته ای خواهند بود. 

 برخی از نمایندگان مجلس یازدهم به دلیل 
اینکه در زمان تبلیغات انتخاباتی قول  ها و 
وعده هایی در حوزه انتخابیه خود داده بودند 
و تاکنون موفق به عملی کردن آنها نشده اند 
همان طور که خود این نمایندگان می گویند در 
حوزه انتخابیه شان مورد انتقاد مردم شهرشان 
هستند. هرچند وقت از تریبون مجلس یکسری 
مطالب و حرف ها و خواسته ها را به اطلاع مردم 
می رسانند.  شرایط اقتصادی سخت شده است به 
طوری که وضع مسکن در شهرهای بزرگ و حتی 
وضع معیشت شرایط نامطلوبی برای مردم دارد.  
برخی از نمایندگان یک روز طرحی تحت عنوان 
»صیانت از فضای مجازی« را می دهند. یک روز 
آمار می دهند که ما تورم را مهار کردیم در صورتی 
که همه می دانند چنین اتفاقی نیفتاده  است. 
روز دیگر آمار می دهند نقدینگی را مهار کردند 
باز در صورتی که وقتی ارز و طلا افزایش قیمت 
پیدا می کند و تورم افزایش می یابد، بیانگر این 
است که نقدینگی دست بخش خصوصی افزایش 
پیدا کرده نه اینکه کاهش یافته باشد. یکی از 
مصوباتی که الان مجلس درصدد آن است تفکیک 
وزارت بازرگانی از وزارت صمت است. وقتی این 
وزارتخانه ادغام شد، دلیلی داشت. اولین دلیلش 
صرفه جویی در هزینه های دولت بود. سوال 
این است در این شرایط اقتصادی چرا هزینه ها 
را افزایش می دهید.  وقتی دو وزارتخانه در هم 
ادغام می شوند از نظر نیروی انسانی و هزینه ها 
و خرج ها کم می شود. خاصیت دوم این بود که 
وزارت صمت مدعی بود و ادعایش هم درست بود 
که وقتی تولیدی اتفاق افتاد، این تولید یا برای 
مصرف داخلی و یا برای صادرات است. کشوری 
می تواند از اقتصاد رشدیافته ای بهره مند باشد 
که تولیدش بیشتر برای صادرات باشد و اگر قرار 
باشد تولیدمان را به سوی صادرات ببریم یعنی از 
نظر کیفیت آن را بالا ببریم باید وزارت بازرگانی 
و وزارت صمت که تولیدکننده است درهم ادغام 
شوند تا تصمیم گیر یک نفر باشد. یعنی همان که 
تولید می کند همان هم راه صادراتش را فراهم 
کند. تصمیم گیر یکی باشد، برای جلوگیری از 
تعدد تصمیمات این دو وزارتخانه در هم ادغام 
شد. حالا یکباره آمده اند و می خواهند اینها 
را از هم جدا کنند. آنچه الان برای کشور مهم 
است، قول هایی است که دولتیان داده اند. قول 
داده اند ظرف یکسال یک میلیون ردیف شغلی 
ایجاد کنند. قول دادند یک میلیون مسکن تولید 
کنند که اگر تولید می شد، قیمت آنقدر افزایش 
پیدا نمی کرد. خلاصه کلام اینکه این جداسازی 
طبیعتا مشکلات فراوانی به دنبال خواهد داشت. 
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لزوم ابهام زدایی از روند مذاکرات

صحبت های اخیر آقای رابرت مالی را باید جدی گرفت چون 
یکی از پروپاقرص ترین آدم هایی بود که می خواست مساله 
برجام به نتیجه برسد و موقعی که آقای بایدن او را در راس 
مذاکرات با ایران گذاشت، اسرائیلی ها به  شدت نگران شدند و 
دست و پا زدند که این کار انجام نشود. حتی معروف است که 
بین مقامات داخل می گویند رابرت مالی در مذاکرات منعطف 
است و می خواهد به سرانجام برسد. وقتی چنین فردی بعد از 
مذاکرات قطر می گوید ایرانیان باید با خودشان گفت وگو کنند. 
مشکل مذاکره بین ایران با آمریکا و یا ایران با ۱+۴ و ایران  با 
آقای انریکه مورا نیست بلکه مشکل در داخل  دو کشور است 
که هر بار که می آید، نمی داند چه مطالبه ای می خواهند مطرح 
کنند. آمریکایی ها اگر از احیای برجام و اینکه به برجام جان 
تازه ای ببخشند، ناامید شوند دنبال راهکارهای دیگر می روند. 
هرچند باید مساله نظامی را کلا کنار بگذاریم. اما واقعیت این 
است که سراغ شورای حکام خواهند رفت که بار آخر ۳۰ رأی 
به نفع قطعنامه داد هرچند قطعنامه زیاد تند و الزام آوری 
نبود. نگرانی واقعی از صدور قطعنامه تندتری است که پرونده 
ایران به شورای امنیت ارجاع یابد. نکته دیگر که خطرناک 
است اینکه صرف نظر از شورای امنیت ممکن است به سمت 
مکانیسم ماشه بروند. نخست وزیر اسرائیل در فرانسه است و 
کافی است با ناامیدی از احیای برجام، یکی از اعضا که فرانسه 
است به سراغ مکانیزم ماشه بروند که دیگر حق وتو وجود ندارد 
و در جلسه ای که شورای معاون وزرا صحبت می کنند و بعد از 
وزرا به کمیسیون مربوطه می رود، نهایتا مکانیسم ماشه را پیش 
خواهند برد و باعث خواهد شد که دوباره قطعنامه های ششگانه 
برگردد. نکته ای که باید بدان اشاره کنم اینکه امیدواری زیاد 
داشتیم که مذاکرات قطر به نتیجه برسد. شاید امیدوار بودیم 
که قطری ها توانستند از آمریکایی ها وعده هایی بگیرند که 
مشخص شد چنین چیزی اتفاق نیفتاده و آنجا هم که رفتند 
مذاکرات شکست خورد.  شاید قطر دنبال شکار بزرگی است 
که صید کند و وجهه بزرگی نصیبش شود. در این میان هرچند 
آقای امیرعبداللهیان از اینکه آماده مذاکره هستیم، صحبت 
می کند اما واقعیت این است که مذاکره دو طرف دارد. ایران 
از اینکه آمریکا زیاده خواهی می کند، سخن می گوید درحالی 
که بهتر است کلی گویی را کنار بگذاریم. مشخصا آقای 
امیرعبداللهیان به افکار عمومی جواب دهد، زیاده خواهی 
آمریکا چیست؟ منظور از اینکه گفته می شود ما باید انتفاع 
کامل اقتصادی داشته باشیم، چیست. ما حق تجارت آزاد 
داشته باشیم؟ موضوع تضمین ها هم مطرح می شود که اگر 
منظور تضمین حقوقی است آمریکایی ها رسما اعلام کردند که 
نمی توانند تضمین دهند چون سیستم داخلی آنها به گونه ای 
است که نمی توانند و حتی اگر تضمین هم بدهند، ضمانت 
اجرایی ندارد تا زمانی که در کنگره آمریکا تبدیل به یک معاهده 
نشود و الزام آور باشد. اگر تضمین غیرحقوقی و اقتصادی 
است، آقای امیرعبداللهیان بیان کند که ما می خواهیم مثلا 
شرکت های آمریکایی در ایران کار کنند. واقعیت این است 
که احتمالا در شورای آتی شورای حکام شاهد قطعنامه 

شدیداللحن تری خواهیم بود. 
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گزارش»آرمانملی«ازدستوردادستانیمشهددربارهممنوعکردنورودبانوانبدحجاببهاماکنعمومی

قانون چه می گوید؟ 
عبدالصمدخرمشاهیحقوقدان:دادستانبایدحافظحقوقشهروندیباشد

»آرمانملی«تبعاتتمرکزبرروابطاقتصادی
محدودرابررسیمیکند؛

 رویــای
 رشد6 درصدی 

آیاتاکیددرروابطباهمسایگانجایخالی
سرمایهگذارانبزرگرادربازارکشور

پرمیکند؟
آرمانملی:دل بستن ایران به روابط تجاری با کشورهای 
منطقه و معدود کشورهایی که با ایران روابط تجاری دارند 
و خشنود بودن از اینکه با همین کشورها می توان به توسعه 
اقتصادی رسید سهل انگارانه است، چراکه به  قول رئیس مرکز 
پژوهش های اتاق ایران، سهم کل کشورهای منطقه از اقتصاد 
جهانی حدود ۶درصد است و 9۴ درصد اقتصاد جهان در خارج 
از این منطقه جریان دارد بنابراین اقتصاد ۶ درصدی منطقه ای 
دنباله رو و یکی از حلقه های زنجیره تولید و تجارت جهانی است 
و هیچ یک از این کشورها جزو کشورهای کانونی این زنجیره 
به شمار نمی آیند، از سوی دیگر خود این کشورها  مشکلات 
اقتصادی فراوان داشته و دنبال تامین نیازهای خود هستند 
همچنان که به باور کارشناسان، کشورهای منطقه ملاحظات 
مربوط به تحریم ها را نیز دارند و توسل به چنین رویکردی 
تمرکز ایران را از کشورهای هدف و اصلی که به عنوان فعال 
اصلی در جامعه جهانی هستند دور می کند و تنها معطوف 

به کشورهایی می کند که سهم ناچیزی در اقتصاد جهانی ...
صفحه 4

   »آرمان ملی« نقش و تاثیر چهره های تاثیر گذار در حل مشکلات کشور را بررسی می کند  

 این روزها جای ظریف 
چقدر خالی است؟

 این جداسازی هزینه ساز است

محمودصادقیدرگفتوگوبا»آرمانملی«:
ظریفشخصیتیبسیار

منحصربهفرداست
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